
بگو مگوي سازمان هاي دولتي باعث شده است 
انبوهي از كالاها در انباري متعلق به س�ازمان 
اموال تمليكي حالتي اسفناك به خود بگيرد. 
عيب از هر كج�ا كه هس�ت، در اين ش�رايط 
اقتصادي، ديدن تصاوي�ر خودروهاي لوكس 
و موتوره�اي چند صد س�ي س�ي و كالاهاي 
اساس�ي و يخچال و گاز زير باران و پوس�يده، 
اين سؤال را در ذهن مخاطب ايجاد مي كند كه 
نهادهاي دولتي تا كجا قرار است با ناهماهنگي، 
اموال مردم را به تاراج ببرند؟ درست است كه 
كالاهاي دپو شده در س�ازمان اموال تمليكي 
مس�تقيم از آن مردم نيس�ت، اما قاچاقچيان 
و متخلفان هم با ارز همين م�ردم و با تحميل 
فش�ارهاي متعدد ب�ه همين مردم اي�ن انبوه 
كالاه�ا را وارد كرده ان�د و مابق�ي ماجراه�ا. 
»ج�وان« فاجع�ه رخ داده در س�ازمان اموال 
تمليكي را در گفت وگو با دو نماينده مجلس و 
مدير كل تعزيرات تهران بررس�ي كرده است. 

رئيس جديد دستگاه قضا، رسيدگي به وضعيت 
اسفناك كالاهاي دپو شده در انبار سازمان اموال 

تمليكي را در دستور كار خود قرار داده است. 
س��ازمان ام��وال تمليك��ي يك ش��ركت دولتي 
زيرمجموعه وزارت اقتصاد و دارايي اس��ت كه در 
اواخر سال 1371 تشكيل شد. تمامي امور مربوط 
به جمع آوري، نگهداري، اداره و فروش اموالي كه 
به موجب قانون در تملك، تصرف، تحت توقيف يا 
مديريت دولت اس��ت، از سوي اين سازمان انجام 

مي شود. 
 وسايل رها شده در زير باران

رعايت نكردن اصول انبارداري و دپوي نامناسب 
اق��ام و مواد غذاي��ي كه جزو كالا هاي اساس��ي 
محس��وب مي ش��وند و هزينه هايي كه بايد براي 
امحاي آنها پرداخت شود، از مهم ترين مشكات 

سازمان اموال تمليكي است. 
يك��ي از موارد قاب��ل تأمل در بازدي��د رئيس قوه 
قضائيه از انبار س��ازمان اموال تمليكي نگهداري 
غير اس��تاندارد اموال بود. تصاوير منتشر شده از 
اين بازديد نش��ان مي دهد كه عاوه بر انبارداري 
غيراستاندارد، لوازم خودروها و موتورسيكلت ها 

نيز از روي آنها باز شده اند. 
از طرف ديگر انبوهي از داروها، مجس��مه طايي 
يك شير، بسته هاي باز ش��ده نسكافه، پمپ آب، 
محصولاتي كه سال ها از تاريخ انقضاي آن گذشته 
بود، كيس هاي كامپيوتر كه در انبار سازمان اموال 
تمليكي دچار حريق ش��ده اند، سش��وار، اتو مو و 
ماشين لباسشويي هم از ديگر وسايل رها شده در 

زير باران بودند. 
تصاوير نشان مي داد كه وسايل با ارزشي همچون 
يخچال، گاز، كابينت، وسايل پخت و پز آشپزخانه، 
منبع آب، كولر، مبل، چم��دان در فضاي باز انبار 

سازمان اموال تمليكي به حال خود رها شده اند. 
  امكان هرگونه تخلف و فساد 

آنطور كه از شواهد پيداست، قوه قضائيه هم قصد 
دارد اين موضوع را تا حص��ول نتيجه دنبال كند. 
نخستين مشكل هم نداشتن س��اختار، قانون و 
سازمان كار مشخص، روشن و منسجم در سازمان 

امور تمليكي است. 
از سوي ديگر تخلفات و فساد در راه انتقال اموال 
از گمركات به انبار س��ازمان ام��وال تمليكي )در 
مواردي در بي��ن راه انتقال بخش��ي از اموال كم 
مي شود(، مغايرت صورتجلسه موجود در گمرك 
و هويت و كيفيت اجناس با انباره��ا هم از ديگر 

مشكات است. 
 كد گذاري هاي نا مفهوم

رئيس دستگاه قضا هم با اشاره به اختاف سازمان 
اموال تمليكي و س��ازمان تعزيرات درباره تطابق 
نداشتن كالا هاي توقيفي دپو شده در انبار ها گفت 
كه اين مسئله در خوزس��تان هم مطرح شده بود 
و بايد در نشست مس��ئولان دو س��ازمان حل و 

فصل شود. 
مدير كل سازمان تعزيرات حكومتي استان تهران 
هم در همين خصوص به »ج��وان« گفت: آنچه 

رياس��ت محترم قوه قضائيه در خص��وص اموال 
تمليكي فرمودند، بيشتر ناظر بر اين بود كه نحوه 
نگهداري كالاها در انبارهاي سازمان اموال تمليكي 
نامناسب است. اين را قباً ما هم در بازديدهاي خود 
از انبار ها به قوه قضائيه گزارش كرده بوديم. من روز 
جمعه براي چهارمين بار بود كه از انبارهاي سازمان 
تمليكي بازديد مي كردم. شيوه نگهداري از كالاها 
به قدري نامناسب است كه در نخستين بازديد هر 
مقامي به چشم مي آيد. كالاها در فضايي باز و زير 
نفوذ برف و باران و گرما و سرما قرار دارند. بخشي از 
كالا هم در انبارهاي سرپوشيده قرار دارند، اما هيچ 

قاعده اي از قوانين انبارداري رعايت مي شود. 
محمدعل��ي اس��فناني در توضيحاتي تخصصي 
درباره دپو كالاها افزود: برچسبي از طرف سازمان 
اموال تمليك��ي روي كالاها درج ش��ده كه روي 
آن يك شماره سريالي اس��ت كه فقط خودشان 
متوجه مي شوند مربوط به چيست! طبيعتاً روال 
منطقي اين است كه وقتي روي كالايي كد گذاري 
مي كنند، بايد به نحوي گويا باشد كه اين كالا در 
كجا توقيف ش��ده، از س��وي چه مرجعي توقيف 
ش��ده، ناجا، اطاعات س��پاه، وزارت اطاعات يا 
سازمان استاندارد توقيف كرده اند و. . . . نخست بايد 
مشخص شود چه مرجعي توقيف كرده و دوم اينكه 
پرونده اين كالا در كدام مرجع در حال رسيدگي 
اس��ت. مثاً روي آن كالا بايد قيد شده باشد كه 

مربوط به تعزيرات يا جاي ديگري است. 
 دليل اختلاف آماري پرونده ها

معاون س��ابق وزير دادگس��تري افزود: در بازديد 
رئيس قوه قضائيه از انبارهاي س��ازمان، خدمت 
ايش��ان گزارش ش��ده كه حدود 5 ه��زار پرونده 
باتكليف در سازمان اموال تمليكي وجود دارد كه 
هنوز تعيين تكليف نشده اند. عاوه بر پرونده هايي 
كه متعلق به گمرك است، از اين پرونده ها 500 
مورد مربوط به دادگس��تري و 2 ه��زار مورد هم 
به تعزيرات نسبت داده شده است. گفته شده كه 
از اين تع��داد 900 مورد هم مرب��وط به تعزيرات 
استان تهران و هزارو100 پرونده ديگر هم متعلق 
به تعزيرات شهرستان هاي استان تهران است. اين 
گفته ها به هيچ وجه با آمارهاي ما همخواني ندارد. 
اين نماينده سابق مجلس تصريح كرد: آماري كه 
ما روز جمعه 14 آبان رسماً اعام كرديم، اين بود 
كه 378 پرونده مفتوح در اين خصوص داريم. اين 
پرونده ها نيز از ابتداي سال 1400 تا 13 آبان ماه 
هستند. كل پرونده هاي وارده ما هم امسال 902 
پرونده بوده اس��ت. ما هم بابت اي��ن 378 پرونده 
جوابگو هس��تيم. اين اختاف پرونده اي كه بين 
آمارهاي ما و س��ازمان اموال تمليكي وجود دارد، 
ممكن است به دليل نيامدن استعام پرونده ها و 
گير كردن پرونده ها در شعب تجديدنظر قاچاق 
باش��د كه ش��عب تجديدنظر قاچاق هم به طور 
مستقيم زير نظر خود سازمان اموال تمليكي است 

و مربوط به ما نيست. 
 آمادگي براي حل مشكل ظرف يك هفته

اس��فناني با بيان اينكه خوش��بختانه قرار ش��ده 
كارگروهي تشكيل شود تا بين سازمان تعزيرات 
حكومتي و س��ازمان اموال تمليكي رفع اختاف 
ش��ود، گفت: س��ازمان اموال تمليكي هم مدعي 

است كه سامانه اي طراحي شده و قرار است تمام 
پرونده ها با اطاعات كامل آن در سامانه ثبت شود. 
اگر اين سامانه به درستي كار كند از اين به بعد نبايد 

چنين مشكلي ايجاد شود. 
مدير كل سازمان تعزيرات حكومتي استان تهران 
در نهايت تصريح كرد: س��ازمان تعزي��رات براي 
حل كليه اختاف ها اعام آمادگ��ي كرده و يك 
كارشناس از تعزيرات قرار است در سازمان تمليكي 
مستقر شود تا اين تناقضات آماري را برطرف كنيم. 
فعاً اما آنچه از همه مهم تر بود و رياست قوه قضائيه 
هم بر آن تأكيد داشت، ش��يوه نگهداري اموال به 
هيچ وجه منطقي نيس��ت و نگهداري اين كالاها 
در فضاي باز يا در سالن، دسترسي به اين كالاها را 
هم بسيار سخت كرده است. من با صراحت عرض 
مي كنم هر تع��داد پرونده اي كه س��ازمان اموال 
تمليكي مدعي است در تعزيرات باتكليف است 
و درباره آن در تعزيرات تصميم گيري نش��ده، ما 
آمادگي داريم حداكثر ظرف يك هفته در خصوص 
وضعيت آن پرونده به س��ازمان ام��وال تمليكي 

پاسخگو باشيم. 
 آماده اصلاح قانون هستيم

در همين زمينه، عضو مجمع نمايندگان استان 
فارس با بيان اينكه اگر نيازي به اصاح قانون در 
خصوص اموال سازمان اموال تمليكي است، قوه 
قضائيه و البته دولت بايد سريعاً در قالب لايحه اين 
مسئله را در مجلس مطرح كنند، به »جوان« گفت: 
قطعاً مجلس هم كم��ك خواهد كرد. نمايندگان 
اصاً تعصب و حساسيتي نسبت به اموال تمليكي 
ندارند و مس��ئولان اجرايي هم حتم��اً در جريان 
جزئيات اشكالات قانوني هستند و هر كجا كه خلأ 
قانوني يا مغايرت قانوني وجود دارد و نياز است كه 
تغييرات صورت بگي��رد، نمايندگان مجلس اين 
آمادگ��ي را دارند و كمك خواهند ك��رد تا قانون 

اصاح شود. 
جعفر قادري افزود: وضعيت كنوني اموال تمليكي 
قابل قبول نيست. نبايد اين همه اموال در انبارهاي 
سازمان تمليكي بماند تا فاس��د شود و درنهايت 
هم كار به امحای اين كالا ها برسد. بايد اين كالاها 
درست نگهداري و به موقع هم تعيين تكليف شود. 
كالاهاي موجود در انبارهاي سازمان اموال تمليكي 
بايد زودتر تعيين تكليف شود و اين وضعيت فعلي 

اصاً مناسب نيست. 
  بايد راه حلي ايجاد كنيم

عض��و مجم��ع نمايندگان اس��تان سيس��تان و 
بلوچستان هم به »جوان« گفت: در قانون اولين 
وظيفه س��ازمان اموال تمليك��ي، در هر صورت، 
نگهداري از كالاهاست. چند نوع كالا هم از بابت 
نگهداري وجود دارد. يك سري كالا ها سريع الفساد 
هس��تند كه به موجب قانون، با دستور قضات به 

فروش مي رسند. 
محمد س��رگزي اف��زود: ي��ك س��ري كالا هم 
سريع الفس��اد نيس��تند و حتماً لازم است تا رأي 
دادگاه صادر ش��ود تا بعد از ص��دور رأي فروخته 
شود. در نتيجه وضعيت س��ازمان اموال تمليكي 
و انبارهاي آن با هزينه هاي بس��يار زيادي همراه 
است. عماً ستاد اموال تمليكي توانايي نگهداري 
اينها و پرداخت هزينه را  ب��راي اين كالاها ندارد. 

حتي برخي از اين كالاها اينقدر در انبارها مي ماند 
كه هزينه انبارگرداني از قيمت خود كالاها بيشتر 
مي شود. يعني هزينه نگهداري كالا از قيمت خود 

كالا بيشتر مي شود. 
همانطور كه رياست محترم قوه قضائيه هم تأكيد 
كرده اند، يك بخش از حل اين مشكل قطعاً اصاح 
قانون است. با توجه به ظرفيت هاي سازمان اموال 
تمليكي و اشرافي كه به مأموريت هاي خود دارد، با 
اين نگاه كه چطور با  اين كالاها بايد برخورد شود، 

راه حلي ايجاد كنيم. 
 وزير هم بايد پاسخگو باشد

دادستان سابق زابل ادامه داد: بعضي كالاها بايد 
فروخته شود و برخي كالاها بايد نگهداري شود. 
بعضي كالاها هم قابليت فروش در داخل كش��ور 
را ندارن��د. الان در خص��وص واردات خودروه��ا 
محدوديت ظرفيت حجم موتور وجود دارد. مثاً 
موتورهاي بالاتر از 2هزارو500 سي سي اجازه ورود 
ندارند. حال آنكه وارد كننده خودروهايي با حجمي 
بالاتر را كه ممنوع الورود است، وارد كرده است. اين 
خودرو كه در انبارهاي س��ازمان تمليكي است، 
امكان فروش در داخل كش��ور را ندارد و براساس 
قانون افرادي كه اين كالاها را خريداري مي كنند 
بايد تضمين بدهند كه اين كالاها را بايد در خارج از 

كشور بفروشند و در واقع بايد حتماً صادر كنند. 
اي��ن نماينده حقوق��دان مجلس اف��زود: همين 
سختگيري قانوني موجب شده تا كسي از خريد 
اين نوع كالاهاي موجود در انبار سازمان تمليكي 
اس��تقبال نكند. ما بايد يك اصاحي را در فرايند 
مسئوليت هاي سازمان اموال تمليكي ايجاد كنيم 
و با توجه به شرايط روز و براساس نيازمندي هاي 
اين مجموعه، قوانين مربوط به اموال تمليكي بايد 

به روز شود. 
س��رگزي تصريح كرد: وزي��ر اقتص��اد و دارايي 
مسئوليت اقدامات پايين دس��ت خودش را بايد 
داشته باشد و در قبال آنها پاسخگو باشد. نكته اي 
كه در اين زمينه وجود دارد، اين اس��ت كه وزير 
كنوني اقتصاد دو ماه است بر كرسي وزارت تكيه 
زده و آن خلأ هايي كه مدت ها از قديم در سازمان 
اموال تمليكي بوده و به آن توجهي نشده را نبايد 
از وظايف عمل نشده وزير جديد اقتصاد و دارايي 

بدانيم، اما از حالا به بعد بايد پاسخگو باشد. 
 كالا در گروي رأي دادگاه

دادستان سابق زابل افزود: مجلس بايد وزير جديد 
اقتصاد را متوجه مسئوليت خود در خصوص اموال 
تمليكي كند، همانطور كه اين توجه را رياس��ت 
محترم قوه قضائيه نسبت به اين سازمان داشتند. 
براي اصاح فضاي نگهداري كالا، وزير فعلي بايد 
زود اقدام كند و از طرف ديگر، مجلس هم از نظر 
تأمين بودجه بايد كمك كند. چون بودجه سازمان 

اموال تمليكي، يك عدد بسيار ناچيزي است. 
بودجه فعلي اين س��ازمان جوابگوي يك تكاپو و 
خانه تكاني در وضعيت نگهداري كالاهاي موجود 
در انبارها را ندارد. از طرف ديگر رفتاري كه سازمان 
اموال تمليكي بايد نس��بت به كالاهاي مختلف 

داشته باشد، حتماً نياز به اصاح دارد. 
س��رگزي در نهايت تصريح كرد: خ��لأ قانوني در 
خصوص كالاه��اي انبارهاي اين س��ازمان حتي 
موجب شده برخي از كالاها به سرقت بروند؛ مثاً 
خودرويي كه س��ال ها در انبار س��ازمان تمليكي 
مي ماند و هزينه نگهداري آن از يك طرف و افت 
قيمت آن از طرف ديگر، باعث مي شود قطعات آن 
سرقت شود. ضمن اينكه سازمان اموال تمليكي 
هم اجازه فروش اين كالا را ندارد چون رأي دادگاه 
مشخص نيس��ت. ما بايد هر چه سريع تر وظايف 
س��ازمان اموال تمليكي را متناسب با شرايط روز 

تعريف و اصاح كنيم. 
 معماي آتش سوزي

گفتني است تيرماه امسال ش��ش سوله بزرگ از 
انبار سازمان تمليكي دچار حريق شدند كه چهار 
سوله به طور كامل خاكستر شد. علت آتش سوزي 
انبارهاي سازمان جمع آوري و فروش اموال تمليكي 

تهران نيز نامشخص است! 
مدتي پس از اين اتفاق، مصطفي ميرسليم، عضو 
كميسيون اصل 90 مجلس شوراي اسامي با طرح 
احتمال عمدي بودن آتش سوزي انبارهاي سازمان 
اموال تمليكي خواستار رسيدگي به اين موضوع از 

سوي مراجع مربوطه شد. 
ميرس��ليم گفته بود، در اين آتش س��وزي اموال 
هنگفتي دچار حريق ش��ده از جمله ان��واع لوازم 
جانبي و لاس��تيك خودرو، انواع ل��وازم برقي از 
جمله رايانه دس��تي و گوش��ي هم��راه و چاپگر، 
مقادير بس��يار زيادي دارو و مكمل ها و تجهيزات 
درماني و پزشكي، مقادير زيادي از انواع خوراكي 
و نوشيدني هاي مختلف، بس��ياري از اموال كه به 
عنوان اجناس قاچاق و توقيفي در تملك سازمان 

بوده تا تعيين تكليف شود و به فروش برسد. 
اين نماينده مجلس اين سؤال را مطرح كرد: »آيا 
براي از بي��ن ب��ردن رد پ��اي دزدي و خيانت به 
مردم، برنامه ريزي دقيق و بي نقصي در وراي اين 

آتش سوزي نيست؟«
ميرسليم اعام غيرعمدي بودن آتش سوزي را مورد 
س��ؤال قرار داد و گفت چرا اين حادثه در آخرين 
روزهاي دولت رخ داده اس��ت؟ او ب��ا خيانت آميز 
خواندن اين آتش س��وزي از ش��هرداري تهران و 
سازمان آتش نشاني پرسيد چه اقدام پيشگيرانه اي 
براي جلوگيري از اين آتش سوزي انجام داده اند كه 

البته اين پرسش هم بي پاسخ ماند!
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له شدن كالاهاي باران خورده  زیر قوانين پوسيده
موازي كاري، اختلاف آماري و سوءتدبير انبوهي از كالاها را با شرايطي اسفناك در سازمان اموال تمليكي گرد آورده است

»جوان« در گفت و گو با نمايندگان مجلس و رئيس سازمان تعزيرات تهران چرايي و راه برون رفت از اين معضل را بررسي كرده است

عليرضا سزاوار
  گزارش  یک

حسین سروقامت

پيك ششم پشت در!
رئيسي: بازگشايي ها همراه با رعايت شيوه نامه هاي 

بهداشتي و جايگزيني روش هاي هوشمند باشد
با افزايش شهرهاي قرمز و نارنجي و كم شدن ش�هرهاي زرد و آبي، 
نگراني ها ب�راي وقوع موج شش�م كرون�ا جدي تر مي ش�ود. بر اين 
اساس پيش بيني مي ش�ود در اواخر آبان و اوايل آذرماه سال جاري 
احتم�ال دارد پيك شش�م كرونا هم از راه برس�د؛ پيك ت�ازه اي كه 
برخي اپيدميولوژيس�ت ها معتقدند بر اس�اس ويژگي هاي اپيدمي 
پيش رون�ده مي تواند قوي تر و كش�نده تر باش�د و برخ�ي ديگر از 
متخصصان هم اميدوارند به واسطه واكسيناس�يون گسترده پيك 
ششم با شدت كمتري نسبت به پيك پنجم از كش�ور عبور كند. به 
هر رو س�ناريوهاي پيش بيني رفتار كرونا حكاي�ت از آن دارد كه به 
احتمال زياد اين ويروس به خودي خود از بين نخواهد رفت و به بخشي 
از دنياي ما تبديل خواهد شد و بايد زندگي مان را با آن تنظيم كنيم. 

روز گذشته نخستين روز از بازگش��ايي مدارس دوره متوسطه دوم بعد از 
20 ماه از وقوع اپيدمي كرونا بود، اما اگر سري به مدارس مي زديد متوجه 

مي شديد كه بسياري از مدارس خالي از دانش آموز بودند!
خالي بودن مدارس در حالي رخ داده اس��ت كه به گفته سرپرست وزارت 
آموزش و پرورش، قرار است كاس هاي آموزشي ساير مقاطع تحصيلي هم 

از ابتداي آذرماه به صورت حضوري برگزار شود. 
عليرضا كاظمي با بيان اينكه خوش��حاليم حضور دانش آموزان را داريم و 
آموزش حضوري آغاز مي شود، گفت: از رئيس جمهور تشكر مي كنم كه 
بيشترين دغدغه را داشتند و با همراهي ستاد ملي كرونا و وزارت بهداشت، 
توانستيم مجوز بازگش��ايي مدارس ابتدايي را هم اخذ كنيم. مدارس ما 
آماده مي شوند كه از اول آذر ماه، ميزبان دانش آموزان دوره متوسطه اول و 

دانش آموزان ابتدايي باشند. 
وي تصريح كرد: س��عي مي كنيم نگراني خانواده ها را به حداقل برسانيم. 
واكسيناس��يون كاركنان و عوام��ل اجرايي مدارس به ط��ور كامل انجام 
شده است، واكسيناس��يون معلمان در سراسر كش��ور نزديك 90درصد 
است و تاش مي كنيم به 100درصد برسانيم. همچنين واكسيناسيون 
دانش آموزان 12 تا 18س��ال، بر اس��اس آخرين آماري كه گرفتم حدود 
88/5درصد انجام شده است و قطعاً با بازگشايي مدارس به مرز 100درصد 

نزديك خواهد شد. 
 اين مسئله از تداوم نگراني والدين براي فرستادن فرزندانشان به كاس هاي 
درس حضوري در ش��رايط كرونايي حكايت دارد، اما آنطور كه حس��ين 
قناعتي، رئيس دانشگاه علوم پزشكي تهران مي گويد سه سناريو براي رفتار 
ويروس تاجدار در آينده پيش بيني مي ش��ود كه محتمل ترين سناريوها 
تداوم حضور ويروس كرونا و زندگي با آن است و همين سناريو به ما گوشزد 
مي كند  با پذيرش اين ويروس به عنوان بخشي از دنياي امروزمان، زندگي 

خود را با آن تطبيق دهيم. 
  بازگشايي هوشمند

سيد ابراهيم رئيسي در جلسه ستاد ملي مقابله با كرونا ضمن اشاره به رفع 
برخي محدوديت هاي كرونايي در كش��ور  گفت: » اولويت اصلي، حفظ و 
صيانت از سامت دانش آموزان، دانشجويان،  كارگران و آحاد مردم است و 
حتماً بايد بازگشايي ها همراه با رعايت شيوه نامه هاي بهداشتي و جايگزيني 
روش هاي هوش��مند باش��د.« رئيس��ي با انتقاد از سست ش��دن رعايت 
شيوه نامه هاي بهداش��تي در حمل و نقل زميني و هوايي، بر به روزرساني 
شيوه نامه هاي پيشگيري از كرونا تأكيد كرد و از وزارت بهداشت خواست با 

همكاري ساير دستگاه ها براي به روزرساني اين شيوه نامه ها اقدام كند. 
رئيس جمهور همچنين ب��ا تأكيد بر ض��رورت حمايت از واكس��ن هاي 
ايراني  گفت: » دانشمندان و متخصصان كش��ورمان تاش ارزشمندي در 
توليد واكسن داخلي داشتند كه بايد از آنها حمايت حقوقي و مالي شود.« 
رئيسي در ادامه با قدرداني از تاش و فداكاري كادر بهداشت و درمان تأكيد 

كرد: » پرداخت مطالبات كادر درمان كشور با اولويت انجام شود.«
 منتظر پيك ششم كرونا هستيم

حسين قناعتي، رئيس دانشگاه علوم پزشكي تهران با بيان اينكه ميزان 
كرونا افت قابل توجهي كرده تصريح كرد: » ما كماكان منتظر پيك ششم 
كرونا هستيم و طبق برآوردهايي كه داريم ،  منحني پيك پنجم تمام شده 
است و حدوداً در اواخر آبان و اوايل آذرماه سال جاري احتمال وقوع پيك 
ششم وجود دارد، اما  تفاوتي كه در پيك ششم كرونا نسبت به پيك هاي 
قبلي وجود دارد، اين است كه حدود 70 درصد جمعيت هدف در كشور 
دوز اول واكسن كرونا و حدود 50 درصد نيز دوز دوم را تزريق كرده اند و 
در تهران در برخي مناطق متراكم و جنوب شهر،  پوشش واكسيناسيون 
كرونا به حدود 90 درصد نيز رسيده است.« رئيس دانشگاه علوم پزشكي 
تهران با بيان اينكه اميد داريم كه واكسيناسيون ميزان ابتا را تا نصف 
و ميزان مرگ و مير را 10 برابر كاهش دهد، گفت: »البته اين مس��ئله 
منوط به اين است كه ويروس كرونا دچار جهش نشود و سوش ويروس 

تغيير نكند.«
 3 سناريو درباره بقاي ويروس كرونا

به گفته قناعتي س��ه تئوري درباره ويروس كرونا وجود دارد؛ يكي اينكه 
ويروس تخريب خود را شروع كند و تغييرات ويروس منجر به نابودي اش 
ش��ود كه در اين زمينه در ژاپن مطالبي منتش��ر شده است؛  يك فرضيه 
ديگر اين است كه ويروس جهش هايي پيدا كند و منجر به افزايش قدرت 
سرايت آن شود و فرضيه سومي كه محتمل تر است،  اين است كه ويروس 
به بقاي خود ادامه دهد و ما مجبور باشيم س��ال هاي سال با اين ويروس 

زندگي كنيم. 
رئيس دانشگاه علوم پزشكي تهران هش��دار داد: » به نظر مي رسد مجبور 
باش��يم تا س��ال ها با ويروس كرونا زندگي كنيم؛ البته اگر پروتكل هاي 
بهداشتي را رعايت و پوشش واكسيناسيون را زياد كنيم، ويروس از يك 
پاندمي )همه گيري( به يك اپيدمي و س��پس به يك اندمي )ابتا در يك 
منطقه( تبديل مي شود؛ براي مثال ويروس س��ارس پس از سال ها هنوز 
وجود دارد، بنابراين نمي توان بيماري ويروسي را به طور كامل ريشه كن 

كرد، اما با اقدامات كنترلي مي توان قدرت سرايت آن را كاهش داد.«

دختر تحصيلكرده از مادر بي سوادش پرسيد قيمه با »ق« است 
يا »غ«؟ گفت با گوشت و لپه!

سخنراني اش را با اين مثال آغاز كرد تا به نقش عملگرايي صحه 
بگذارد. جواب بي ربطي كه 99 درصد حل مسئله است!

مي گفت از آموزش عالي قه�ر كرده و در زمين�ه نيروگاه هاي 
تجديدپذير فعاليت مي كند. 

»قرار شد براي شركت نيرو بگيريم. فارغ التحصيل دكتراي برق 
از فلان دانشگاه ممتاز براي مصاحبه آمد. حرف يوميه اش را بلد 

نبود، نرم افزارها و كارهاي عملي كه هيچ! 
سپس ليسانسه دانشگاه دورافتاده اي را معرفي كردند... چهار 
سال با يك شركت پاكستاني و دو س�ال با يك شركت قطري 
كار كرده بود، به زبان آلماني و انگليس�ي مس�لط بود، هر چه 
خواستيم بلد بود؛ حاضر شديم چهار برابر آن دكتر به او حقوق 

بدهيم، قبول نكرد!«
شما بگوييد... خداوكيلي! قيمه با »ق« است يا »غ«؟
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قاچاق 7 هزار خودرو
 با تباني 2 معاون وزیر سابق

نخس�تين جلس�ه دادگاه پرون�ده مع�روف ب�ه ثبت س�فارش 
خودرو، دي�روز به رياس�ت قاضي صلوات�ي در ش�عبه 15 دادگاه 
انق�لاب برگ�زار ش�د. موض�وع اتهام�ي اين پرون�ده ك�ه داراي 
99 مته�م از جمل�ه دو معاون س�ابق وزي�ر صمت اس�ت، قاچاق 
س�ازمان يافته ح�دود 7 ه�زار خ�ودرو اس�ت و 1۲ مته�م اي�ن 
پرون�ده داراي ش�ركت هاي ثب�ت س�فارش خ�ودرو هس�تند. 
بهمن ماه سال 1395 بود كه ثبت سفارش خودرو به روي شركت هاي 
غيرنمايندگي بسته شد. يك سال بعد نيز ثبت سفارش اين كالاها براي 
شركت هاي نمايندگي هم بسته شد. بسته شدن ناگهاني سامانه ثبت 
سفارش و توقف كسب و كارهاي مربوط به واردات خودرو منجر به اين 
شد كه عده اي از افراد كه كالاهاي آنها در حال خريد و حمل بود يا وارد 
گمرك شده بود، اما هنوز ثبت سفارش آنها انجام نشده بود، به سراغ خريد 
ثبت س��فارش از راه هاي غير قانوني بروند. اتفاقي كه منجر به تشكيل 

پرونده اي با 99 متهم از جمله پنج مقام مهم وزارت صمت شد. 
اين قضيه باعث رسوب بيش از 18 هزار خودرو در گمركات شد و طبق 
مستندات حدود 7 هزار خودرو، غيرقانوني ثبت سفارش و فروخته شد.  
اين پرونده كه كيفرخواس��ت 250 صفحه اي دارد در خصوص قاچاق 
س��ازمان يافته خودروهاي خارجي به تعداد ۶ هزار و 81۶ دس��تگاه و 
جعل رايانه اي در جريان ثبت سفارش خودرو هاست. ابوالفضل صيادي، 
مدير اجرايي وقت ش��ركت فناوران اعتماد راهبر متهم رديف اول اين 

پرونده است. 
متهم رديف دوم مجتبي خسرو تاج، معاون وزير صمت سابق )محمد 
شريعتمداري( و رئيس سابق سازمان توسعه تجارت است. وي متهم 
به معاونت در اخال گس��ترده در نظ��ام اقتصادي كش��ور در جريان 
جلوگيري از اجراي مقررات منتهي به وقوع بزه قاچاق س��ازمان يافته 

خودرو خارجي به تعداد ۶ هزار و 81۶ دستگاه است. 
متهم رديف س��وم هم علي علي آبادي فرهاني، مدير كل دفتر مقررات 
صادرات و واردات سازمان توس��عه و تجارت است. متهم رديف چهارم 
هم فرزاد محمدي، معاون مدير كل مقررات صادرات و واردات سازمان 
توسعه تجارت و همچنين متهم رديف پنجم هم شيده مسافت، رئيس 

گروه ثبت سفارش سازمان توسعه و تجارت است. 
متهم رديف شش��م هم ول��ي الله افخم��ي، معاون وزير صمت س��ابق 
)شريعتمداري( و رئيس سابق سازمان توسعه تجارت است. وي متهم 
به مباشرت در تصرف غيرمجاز وجوه دولتي به مبلغ 2 ميليارد و 925 
ميليون و 288 هزار و 174 ريال و مشاركت در نقض قانون منع مداخله 
كاركنان دولت در معامات دولتي است. ضمن اينكه متهم رديف هفتم 
مريم رحيمي، مدير عامل شركت تجارت فراداده كوشا و همسر متهم 
رديف اول پرونده است.  جالب اينكه در شهريور 1395 پس از استعفاي 
ولي الله افخمي راد از رياس��ت سازمان توس��عه تجارت ايران، مجتبي 
خس��روتاج كه پيش از اين در س��مت معاونت بازرگاني اين وزارتخانه 
مشغول به كار بود، به عنوان رئيس سازمان توسعه تجارت ايران و معاون 

صادرات وزير صنعت، معدن و تجارت منصوب شد. 
خسروتاج در دولت هاي سوم و چهارم، هفتم و هشتم، يازدهم و دوازدهم 
در جايگاه معاون وزير بازرگاني و صمت فعاليت كرده  و از رئيس جمهور 

دوره اصاحات نشان لياقت و مديريت دريافت كرده است!
در ادامه دادگاه، نماينده دادستان س��اير متهمان اين پرونده را تفهيم 
اتهام ك��رد. معروف ترين متهمان در اين بين را هم مي توان س��يامك 
حسين نژاد، معاون امور بين الملل گمرك بندر لنگه و سيد حسن باراني 
بهبهاني، مدير شركت بازرگاني معين موتور )نماينده انحصاري پورشه 
در ايران( نام برد. در پايان اين جلسه دادگاه، قاضي صلواتي ضمن اعام 
ختم جلس��ه، زمان برگزاري جلس��ه بعدي دادگاه را امروز، يك شنبه 

ساعت 9 صبح اعام كرد. 

اولویت قانون و حق مردم
 بر نزدیكان و دوستان

»مردم شايد فقر و سختي هاي معيشتي را 
تحمل كنند، اما فساد را نمي پذيرند. هيچ 
خط قرمزي ندارم؛ نه دفترم، نه معاونينم و 
نه وزرا هيچ كدام خ��ط قرمزي براي بنده 
نيستند. مبارزه با فساد به نوعي شرط ضمن 
رأي مردم به اين دولت بوده اس��ت. حتماً 
بايد نسبت به احتمال بروز فساد حساس 
باش��يم«. اينها اظهارات رئيس جمهور در 
جلسه هيئت دولت است. همچنان كه از اين گفته هاي صريح پيداست، 
فسادزدايي از دس��تگاه اجرايي، تدوين برنامه عملياتي مبارزه با فساد 
و بي اغماضي در مواجهه با هر نوع فس��ادي، س��رلوحه كارهاي دولت 

سيزدهم است. در اين باره گفتني هايي است. 
1-  طبيعي و پذيرفتني است كه حاكميت بايد از هر فردي، چه شهروند 
غيرمسئول و چه شهروند مسئول در حاكميت، حفاظت و دفاع كند، اما 
اين امر طبيعي و پذيرفتني يك قيد مهم و غيرقابل چشم پوشي دارد: 
دفاع از هر كس بايد در چارچوب قانون و به ميزان مستحق بودنش باشد. 
تخطي از اين قيد حقوقي و كاماً منطقي، مفاسد زيادي در پي دارد كه 

پرداختن به همه جوانب آن موضوع اين يادداشت نيست. 
2- از آفت هاي مديران دولتي ناديده گرفتن امر بديهي و البته بس��يار 
مهم ذكر شده در بند پيشين است: برخي مسئولان در مواردي به جاي 
دفاع از حق، به پاسداش��ت افراد گرايش پيدا مي كنن��د و در نتيجه با 
ترسيم خطوط قرمز فرضي، كسان و اطرافيان خود را بر قانون ترجيح 
مي دهند. آيت الله رئيسي نه فقط در گفتار، كه در كردار هم ثابت كرده 
به اين آفت پرمفسده دچار نيس��ت. آنچه براي رئيس جمهور فعلي و 
رئيس سابق قوه قضائيه ماك است، سنجش وضع مسئولان منطبق 
بر قانون است. به بياني ديگر، يكي از ويژگي هاي مهم آقاي رئيسي اين 
است كه خط قرمز خود را با كسان و اطرافيان تعريف و تنظيم نمي كند، 
بلكه آنچه برايش در درجه اول و آخر اهميت قرار دارد حقيقت، قانون، 
عدل، انصاف و حقوق مردم است. اين موضوع با مصاديق فراواني در طول 
مدت مديريتي آيت الله رئيس��ي در مناصب مختلف قابل اثبات عملي 
است. عاوه بر اين مصاديق، هيچ اظهار خافي، حتي از سوي منتقدان 
شيوه مديريتي رئيس جمهور، ارائه نشده است كه ناقض منش فسادزدا 

و قانون گراي آقاي رئيسي باشد. 
3- آنچه باعث شده كه رئيس جمهور قرابت هاي نسبي، سببي و دوستي 
را بر قانون مرجّح نداند، نگاه ديني و اخاقي آقاي رئيسي به مسئوليت 
است. آنچنان كه از گفته اخير ايشان در هيئت دولت و اظهارات قبلي در 
دوران تبليغات انتخابات پيداست، در نظر و منظر آقاي رئيسي مبارزه 
با فساد و اولويت قانون و حقوق مردم بر همه امور، »شرط ضمن رأي« 
مردم به دولت است. در چنين ديدگاهي، مسئوليت نه در حرف و شعار، 
كه در فكر و عمل يك امانت الهي به حساب مي آيد و تخطي از شروط 
آن به منزله دست بردن در اين امانت اعطايي است؛ دقيقاً از همين رو 
مراقبت حداكثري براي تحقق شروط اين امانت الهي باعث شده است تا 
بتوان اميدوار بود در دولت سيزدهم با مشكل فسادزاي »حمايت هاي 
فراقانوني« مسئولان از آشنايان و ترسيم »خطوط قرمز خودساخته« 

براي اولويت بخشيدن به نزديكان در قبال قانون، مواجه نباشيم. 
*عضو هيئت علمي دانشكده حقوق دانشگاه تربيت مدرس
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